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bedrijfsreportage

Friese viskweker wil duurzamere en duurdere vis kweken

Tarbotkwekerij Franeker
zoekt samenwerking
Magnus van der Meer, Louis Bolk Instituut

Het kweken van zeevis gebeurt in Nederland dicht langs de kust waar zeewater beschik-
baar is en het zoute afvalwater weer terug kan naar zee. in Franeker is echter een tarbot-
kweker “Frisian Fish Farms” gevestigd op een tiental kilometers vanaf de waddenkust. 
En viskweker Floris sinnema is niet een omgeschakelde agrarier of visser, maar werkt 
(nu nog steeds in deeltijd) bij de politie.tevens is hij visserijkundig ambtenaar op de 
waddenzee geweest bij LNv. in tegenstelling tot veel andere viskwekers is sinnema uit 
op samenwerking met collega’s.

Sinnema ontvangt een groep Noord-Hollandse cursisten van het Wellant College uit Houten.
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kwekerij geweest gebouwd met expertise 
van Joop Meindersma. Het bedrijf bestaat 
uit bakken van 20 m³, in totaal 20 bakken, 
met daarbij een 3-tal pompen met een 
capaciteit van in totaal 400 m³/uur. Het 
water in de bakken komt dus bijna 2x per 
uur over de filters. Het bedrijf is opgesplitst 
in 2 gescheiden systemen. Jonge vis zit in 
een apart systeem bestaande uit 8 bakken 
met eigen filters en pompen. De overige 
12 bakken zijn voor de grotere vissen. Een 
afdeling voor de jonge vis en een afdeling 
voor de “oudere” vis. Beide systemen heb-
ben een trommelfilter, een goed belucht up-
flow filter en een trickling filter. Scheiding 

Het bedrijf, Frisian Fish Farms 3 F b.v.
De viskwekerij in Franeker is jaren geleden 
gebouwd als palingkwekerij. Deze kwekerij 
is overgenomen door een grote glastuin-
bouwer die visteelt als “hobby” had. Het 
bedrijf is na enige jaren palingkweek over 
gestapt op de kweek van tarbot. De hui-
dige bedrijfsleider Floris Sinnema heeft 
eerst op het bedrijf gewerkt in loondienst 
als tarbotkweker. In november 2007 heeft 
Sinnema het bedrijf overgenomen samen 
met 2 compagnons. De geproduceerde tar-
bot wordt verwerkt en verkocht door deze 
compagnons: Veltman Vis Service van Jan 
Schuil, een groothandel in vis (producten) 
voor de horeca en The Fish Company van 
Laurens Hoogland, een im- en exportbedrijf 
dat ook vis verwerkt.

Omgebouwde palingkwekerij 
De kwekerij is van oorsprong een paling-

Aan de open plekken tussen de silhouetten 
van de tarbot, liggende op de bodem van de 
bak, is duidelijk te zien dat gewerkt wordt met 
beperkte dichtheden.



 13 ❘ AquAcultuur
2009 - nr. 1

is gedaan voor de veiligheid van de vis. Bij 
binnenkomst jonge vis, ontstonden regel-
matig problemen (ziektes). In het verleden 
moest dan het gehele systeem behandeld 
worden. Bij calamiteiten bij de jonge vis kan 
nu het systeem met de groeiende oudere 
vissen normaal doordraaien, dat is beter 
voor de rust van de vis. 

Tarbot: een rustige vis
Tarbot is niet bijzonder stressgevoelig. Flo-
ris loopt vaak op klompen en wanneer de 
vissen hem ’s morgens aan horen komen 
worden ze alleen maar onrustig omdat ze 
willen eten. Ook voor het flitslicht van de 
camera komen ze niet in beweging! Waar 
de vissen wel slecht tegen kunnen is het 
geschuif met containers over een beton-
nen vloer bij een naburig bedrijf (100 meter 
afstand). Blijkbaar geeft dat trillingen waar 
ze niet op gesteld zijn en bovendien is het 
onvoorspelbaar wanneer men met die 
containers aan de slag gaat. Daar kunnen 
ze dus blijkbaar niet aan wennen. 
Tijdens het bezoek aan het bedrijf viel het 
op dat de dieren erg rustig waren en ook 
bij onverwacht bezoek, licht, en gestommel 
in de kwekerij niet onrustig werden. Ook 
bij voeren gingen de dieren wel eten maar 
bleven rustig. 

Waterverversing
De waterverversing wordt vooral gestuurd 
door het nitraatgehalte dat men niet hoger 
wil laten oplopen dan 100 mg/l. Het gemid-
delde verversingsdebiet is 1600 liter water 
per kg voer. Vergeleken met andere Neder-
landse viskwekerijen houdt men het nitraat 
gehalte dus laag, maar is het verversings-
debiet hoog. Toch is die verversingsgraad 
een stuk lager dan op bijvoorbeeld Spaanse 
tarbotkwekerijen waar men wel 3200 liter 
water/kg voer gebruikt. Het afvalwater mag 
geloosd worden op het riool.
Brak grondwater met een zoutgehalte dicht 
tegen dat van zeewater aan wordt opge-

pompt op het bedrijf zelf. Het grondwater 
komt het jaar rond boven met een tempe-
ratuur van ongeveer 11ºC, in de kwekerij is 
het water ongeveer 17 graden (vandaag 2 
graden kouder nu de warmtewisselaar het 
niet doet). Het grondwater bevat niet alleen 
zout, maar ook ijzer. Voor het naar de vissen 
gaat wordt het water eerst zwaar belucht. 
Het water in de kwekerij is helder, maar nog 
wel wat donker bruin gekleurd (zie foto’s).

Robuust systeem door meer water boven 
de vissen
Doordat deze kwekerij gebouwd is voor het 
kweken van paling is de waterdiepte in de 
bakken zo’n 80 cm. Voor de beschikbaarheid 
van zuurstof voor de vissen is dat gunstig: 
het zuurstofgehalte van het water neemt 
in de bakken op de weg van in- naar uitlaat 
maar weinig af, dus zuurstofreactor is wel 
aanwezig, maar wordt vrijwel niet gebruikt. 
Het vele water boven de vissen maakt het 
systeem robuust: is er een probleem en 
vallen de pompen uit, dan kun je rustig aan 
naar de kwekerij gaan om het probleem op 
te lossen want je hebt wel even de tijd. In 
het verleden is er één calamiteit geweest 
en dat was toen een voormalig medewer-
ker er 4 uur over deed om op een alarm te 
reageren (dat is dus wel te veel!). Nadeel 
van het vele water in de bakken is wel dat 
de zwevende delen maar langzaam worden 
afgevoerd, zeker ook omdat de vissen zo 
rustig zijn en een gedeelte van de zwevende 
stof al in de visbakken bezinkt. Ga je de vis 
voeren en komen ze in beweging dan komt 
de zwevende stof los en gaan de trommel-
filters al snel draaien.

Visdichtheden en productie
De geplande productie van de kwekerij is 30 
tot 40 ton tarbot per jaar. Nu is dat nog min-
der, de kwekerij is nog niet vol. In principe 
groeien de vissen in 10 maanden van 4 naar 
800 gram. Wat betreft de dichtheden gaat 
men tot 1 ton vis per bak van 20 m³: 50 kg/
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m³. Maar bij tarbot moet je eigenlijk kijken 
naar de dichtheid in kg/m²:  op het oog zie 
je dan nog steeds zo her en der een open 
plekje wanneer alle vissen op de bodem lig-
gen. Vissen gehouden bij lagere dichtheden 
pigmenteren beter en groeien sneller. Bij 
minder licht wordt de pigmentatie van de 
vissen beter. Er is door het kantoor (met 
heel veel ramen) heen daglicht invloed in 
het bedrijf. Wanden in de bedrijfsruimte zijn 
allemaal raamloos en licht is altijd aan. 
Op sommige andere bedrijven worden ho-
gere dichtheden van tarbot aangehouden 
en moeten de vissen “stapelen”. Sinnema 
heeft niet het idee dat de vissen zich daar-
door minder prettig voelen, en ook de groei 
blijft hoog. Doordat er per liter water dus 
veel meer vis in de bakken zit nemen de 
risico’s wel toe. Ook is er het idee dat groei 
met te hoge dichtheden gemiddeld wel iets 

afneemt doordat de opname van de kleinere 
vis slechter is. Ook op dit bedrijf zitten er zo 
nu en dan achterblijvers in de bak.

Ziektes
Medicijnen gebruikt men uitsluitend bij 
jonge vis op recept van dierenarts. Men 
heeft in die gevallen contact met Olga 
Haenen die dan weer overlegt met Peter 
Werkman die de medicijnen voorschrijft. 
Veel lof is er voor Olga Haenen die altijd 
klaar staat wanneer dat nodig is. Zo kun je 
dus ook in het weekend nog uitslag krijgen 
van een bacteriekweek! Sinds de nieuwe 
eigenaar het bedrijf heeft overgenomen 
is het medicijngebruik beperkt gebleven 
tot één behandeling van de jonge vis met 

Vanuit het kantoor is de gehele kwekerij te 
overzien.
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flumequine. Dat was in mei 2008, toen er 
20 duizend jonge vissen waren binnenge-
komen, waarna een multi-bacteriële infectie 
bij de overige vis optrad. De behandeling 
met Flumiquine heeft 10 dagen geduurd. 
Bij de oudere vis is nog nooit gebruik van 
medicijnen nodig geweest. 
De algemene indruk is dat het goed gesteld 
is met het tarbotwelzijn op dit bedrijf.

Voer
Het bedrijf betrekt alle voer van Skretting, 
het komt van een fabriek uit Spanje. Het 
tarbotvoer bevat 55% eiwit en 16% vet. 
De laatste levering voer is kwalitatief wat 
minder (valt na paar uur in het water uit 
elkaar), voor overige is het steeds prima 
voer geweest.
Als het eerste voer voor de pootvis die op 
het bedrijf is aangekomen gebruikt men 
een mengsel van ¾ zinkend en ¼ drijvend 
voer. In de broedhuizen van tarbot wordt 
altijd uitsluitend zinkend voer gebruikt. Krijg 
je pootvis binnen, dan hebben ze tijdens 
transport een paar dagen niet gegeten, heb-
ben ze honger en is het goed mogelijk ze 
te laten switchen van zinkend naar drijvend 
voer. Drijvend voer maakt het eenvoudiger 
om te zien of de vissen wel alles opeten 
en of ze wel goed gezond zijn. Het water is 
ook vrij donker (iets opgeloste stoffen en 
het beperkte kunstlicht) en als de vis op de 
bodem ligt kun je moeilijk zien of er voer 
ligt (zie foto’s).

Van pootvisje tot marktwaardige vis
Pootvis koopt men bij de firma Maximus 
uit Bedsted in Denemarken. Pootvis kost 
nu € 1,20 per stuk voor een visje van 4 tot 
6 gram; daarbij komen dan nog de trans-
portkosten. Bij jonge vis is hier meestal 
heel weinig sterfte. Eén keer is het wel 
misgegaan, maar dat was een partij waarbij 
er al dode vis aanwezig was bij aankomst 
en lag de oorzaak bij de verkeerde manier 
van transport. 

Kostprijs van tarbot ligt nu in de buurt van 
de € 6,50/kg, mede door een recente sterfte 
van de vis bij een stroomstoring. Zonder 
calamiteiten schat Sinnema de kostprijs tus-
sen de 4½ en de 5 euro. De opbrengstprijs 
ligt op ongeveer € 8 kg.
De prijs van de kweekvis wordt in principe 
bepaald door de grote kwekerijen in Spanje. 
Voor de lokale markt krijgt de kweker een 
betere prijs, omdat het over minder schij-
ven gaat. Als prijzen op de markt laag zijn, 
houdt men de vis op het bedrijf of worden 
ze verwerkt bij Veltman Vis en opgeslagen. 
De vis komt dan later op de markt wan-
neer de prijzen beter zijn geworden. Grote 
partijen vis gaan naar de Fish Company, 
die voor de export zorgt. Sinnema blijft 
dus nooit met de vis zitten als de prijs niet 
hoog genoeg is. 

Verwerken
Het uitzwemmen gebeurt door de vissen 

Ruim kantoor
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2 dagen zonder eten te houden (maar dus 
wel gewoon in water van het systeem). 
Men heeft nog nooit last gehad van grond-
smaak.
Een 800 grams vis die men hier produceert, 
komt nog heel op het bord. Bij het schoon-
maken van de tarbot worden de vissen “ge-
stoken”: dat wil zeggen dat ze in de staart 
worden gesneden zodat ze leegbloeden. Bij 
de verwerker kunnen ze ongeveer 5 ton tar-
bot op een dag aan. De vissen worden dan 
in partijen van één ton levend vervoerd naar 
de verwerker in Harlingen. Daar staan dan 
genoeg mensen om alle vis nog diezelfde 
dag te verwerken.

Duurzaamheid
Voor de ontsmetting wordt formaline en 
biologische zeep gebruikt, zoutzuur is zo 
nu en dan nodig om het trommelfilter 
kalkvrij te maken. De middelen als zeep 
en pro-biotica komen van Eco-protecta. 
Eco-protecte probiotica wordt gebruikt 
(toegediend in de pompbak) wanneer er iets 
mis is met de waterkwaliteit. Dat kan zijn te 
hoog nitraatgehalte. Met Eco-protecta erbij 
is het probleem in een paar dagen opgelost. 
Dan gaan de gehaltes niet alleen omlaag, 
maar zie je ook de hoeveelheid opgeloste 
stof in het water teruglopen: het water 
wordt helderder. Het middel stimuleert 
gezonde bacterien in het biofilter, waardoor 
er minder gemakkelijk andere stammen 
(ziekteverwekkers) kunnen groeien in het 
water en op de vis. 
FFF is ook bezig met een zeewier project. 
In het bezinkbassin zal zeewier gekweekt 
worden op de afvalstoffen. Zeewier bevat 
eiwitten, welke mogelijk weer als voedsel 
voor de vis gebruikt kunnen worden, ook 
dat wordt onderzocht.

Samenwerking en vernieuwing
Sinnema wil graag samenwerken, dat 
lukt nu maar heel moeizaam met de col-
lega viskwekers uit de omgeving. Hij is 

wel gelukkig met het initiatief om samen 
met andere kwekers mee te doen aan een 
Imares project om een broedhuis voor 
tarbot in Nederland op te zetten. Verder 
gaat hij proberen de lokale markt beter 
te benutten. Zo wordt onderzocht of de 
kwekerij kan voldoen aan de voorwaarden 
van het Waddengoud label. Het label op 
zijn tarbot zou het Friese karakter van het 
bedrijf verder versterken en meerwaarde 
kunnen opleveren. Tenslotte loopt men in 
het gebied rond Franeker (Westergo) met 
allerlei ideeën rond om de visteelt in het 
noorden een flinke impuls te geven, ook dat 
biedt mogelijk perspectieven voor verdere 
ontwikkeling van het bedrijf.

Het hart van het filtersysteem wordt gevormd 
door het rechts achterin staande ronde 
beluchte up-flow filter en het links daarvan 
staande rechthoekige trickling filter (nog net op 
de foto te zien). Door de beperkte visdichtheid 
is het gebruik van zuivere zuurstof nauwelijks 
nodig.


